
odvažali njihov pridelek. Kar je ostalo, so vzele vin
ske veletrgovine, ki so rabile fino kislino naših vin za 
rezanje z mehkimi ogrskimi in banatskimi vini. Sto
letja je trajala ta trgovska vez. 
Kako so pokopali izvoz naših vin v Nemško Avstrijo? 

Takoj po preobratu še smo tudi lahko trgovali z 
nemško-avstrijsko republiko, dokler se ni otežkočila ži
vahna trgovina začetkom leta 1919 z razglasom deželne 
vlade za Slovenijo, oddelka za trgovino in obrt z dne 
13. maja 1919 št. 2819, s katerim se je uvedlo »izvozno 
dovoljenje«. To dovoljenje je izdajala »Centralna upra
va za trgovački promet s inostranstvom u Beogradu«, 
podr. Ljubljana. S tem razglasom, ki v urejenih raz
merah ne bi povzročil nobene gospodarske škode, pa je 
bil naš vinski izvoz težko ranjen, ker je trajalo mesece, 
dokler se je dobilo izvozno dovoljenje. Nemška Avstrija 
še v tem času ni delala nobenih ovir uvozu tujih vin in 
Madžari so nemoteno trgovali vse leto 1919 in še le 15. 
junija 1920 so sklenili pogodbo, da smejo uvažati v 
Nemško Avstrijo 20.000 hI vina — mesečno. Ta pogodba 
je trajala do 31. decembra 1920, potem pa je nastopila 
zopet brezobvezna doba in do sredine leta 1921 ni bil 
kontingentiran uvoz madžarskih vin. Italijanska vina 
pa so še vedno stala pod strogimi določili stare avstrij
ske vinske določbe. 

Z naredbo našega ministrskega sveta z dne 16. apri
la 1920 br. 4858 pa se je na izvoz naših vin uvedla iz
vozna carina 100 D za 100 kg. S tem je bil naš izvoz v 
Nemško Avstrijo ubit, posebno, ko se je dne 14. maja 
1920 z naredbo fin. min. br. 16160 še zahtevala za pla
čilo »zdrava valuta«. Nemci, ki so imeli še mnogo praz
ne posode v naših krajih, čakaje na izvozno dovoljenje, 
so začeli prodajati to posodo po nizkih cenah, naši vi
nogradniki pa so začeli odločno protestirati proti tem 
odlokom ter pošiljati deputacije v Beograd. Z naredbo 
od 5. junija 1920 br. 6503 se je na to izvozna carina zni
žala na pet dinarjev za hektoliter. Razveselili smo se 
tega uspeha in začeli iskati novih zvez, toda zaman. — 
Čeravno je naredba z dne 21. februarja 1921 št. 9802 do
volila celo carine prosti izvoz naših vin. Naredba trgo
vinskega ministrstva br. 1521 od 4. junija 1921, ki do
loča, da se morajo vsi iz tujih držah uvoženi sodi na 
novo cementirati, ni več škodovala iz enostavnega vzro
ka, ker nikdo ni več pošiljal, sodov v našo državo. Izvoz 
naših vin je bil pokopan. 

Vinska trgovina Madžarske z Nemško Avstrijo. 
Madžarska pa je nemoteno trgovala z Nem. Avstri

jo, in nobena stranka ni delala težkoč ne izvozu ne 
uvozu vina. Še le v drugi polovici leta 1921 je začela 
Nemška Avstrija vezati uvoz madžarskih vin na uvoz
no dovoljenje in zlato rarino 20 K za 100 kg, ker so jo v 
to silile gospodarske neprilike (padec valute) in pri
prave za sanacijsko posojilo. Uvozna dovoljenja so se 
dajala naglo in se nikdar, niso izvajala s posebno stro
gostjo, ker je Avstrija trpela na pomanjkanju vina in ji 
je posebno izvrstna kapljica letnika 1921 bilo dobro
došla. Dne 22. junija 1922 sta sklenili obe državi tako
zvani »VVarenaustauschvertrag«, ki je reguliral medse
bojne izvozne in uvozne omejitve. Na madžarski strani 
je igral izvoz vina največjo vlogo in posebna pažnja se 
je obrnila na to, da Avstrija ne bi mogla brezobvezno 
zvišati prvotne zlate eolnine po 20 K za 100 kg. V tem 
času so se namreč začela pogajanja za sanacijo Avstri
je in opravičeno so se Madžari bali, da bi se pod pritis
kom razmer ta eolnina zvišala, kar se je tudi pozneje 

zgodilo. Toda dobro orientirana avstrijska veletrgovina 
je že pred meseci slutila, kaj se bo moralo zgoditi, da 
pride avstrijsko državno gospodarstvo v ravnovesje in 
je takoj krepko izrabila položaj. Do zvišanja uvozne ca
rine na 60 zlatih kron je že imela spravljenih v svoje 
zaloge 58,464.700 kg madžarskih vin. Zvišanje eolnine 
se je izvršilo koncem julija leta 1922. Nemška Avstrija 
pa je bila do grla napolnjena z madžarskim vinom. 

Italijanska vina in Nemška Avstrija. 
Toda v hipu uvedbe te visoke eolnine napram vsem 

državam je Italija stopila na plan posebno ker je do
bro razvita nemškoavstrijska industrija začela iskati 
novih Zvez. Ta položaj je Italija spretno izrabila ter 
prosila »samo« za izvoz južnotirolskih vin, izrabljaje 
pri tem nacijonalno stališče tirolskih Nemcev, kakor je 
skušala tudi k nam vtihotapljati »samo« slovenska, ozi
roma hrvatska viha svojih novih podložnikov. In zgo
dilo se je, da je Italija dobila dovoljenje za uvoz 5 mi
lijonov kilogramov vina ir mošta ne glede na alkohol
no stopnjo in razen tega še znižanje eolnine od 60 zlatih 
kron na 30 za vina, ki imajo nad 13 odstotkov alkohola. 
Italijani so bili veseli te pridobitve, Nemci pa se tudi 
niso žalostih. S tem se je v drugi polovci leta 1922 za
čel uvoz italijanskih vin v Nemško Avstrijo. Naša vina 
pa, ki so stoletja dominiraia v teh —elah, so bila po
ložena ad akta vsled naše lastne nespretnosti. 

Naše zanimanje za čehoslovaški vinski trg. 
V prvi polovici leta 1921 smo se začeli vsled zastoja 

naše vinske trgovine zanimati za čehoslovaški vinski 
trg in radi naših »lepih oči« so nam Čehi tudi dovolili 
uvoz naših vin proti izvozni comini 4.20 čK dočim so 
Italijanom in Francozom dovolili uvoz po 2.10 čK. Na
ravno je, da nismo mogli konkurirati, pa ne samo vsled 
dvojno povišane eolnine, ampak tudi radi tega, ker nis
mo bili zmožni spraviti na« češki trg onih tipičnih vin, 
ki so tam bila že stoletja v navadi in vpeljana po du
najski veletrgovini. 

V 66. številki »Trgovskega lista« iz leta 1921 sem 
izrazil sledeče misli: 

Pod naslovom »čehoslovenska republika in naša 
vina« je gospod viš. vin. nadzornik Boh. Skalickv, znan 
veščak tudi izven mej naše kraljevine, priobčil v 57., 58. 
in 59. številki tega lista daljšo in zanimivo študijo gle
de prodaje naših vin na čehoslovaško. 

Kot vinogradnik pozdravljam to razpravo, ki išče 
novih potov za izvoz naših vin, vendar pa sem mnenja, 
da je izvoz našega i/ina v bratsko ČS republiko za sedaj 
samo — sekundarnega pomena. 

V prvi vrsti moramo gledati, da si zopet pridobimo 
po lastni krivdi izgubljeni vinski trg v Avstriji. 

To misel naj zastopajo sledeče vrsitce: 
1. sedanje jugoslovanske dežele niso glede vina do 

danes direktno in v večji množini trgovale s kraji se
danje ČS republike. Vzrok je ta, ker so bila naša prist
na, več ali manj kislasta ali sUdka vina nerezana vina 
za čehoslovaške jezike neprtkladna. 

2. Ta prepad med našim blagom in češkim okusom 
je premostila dosedaj dunajska vinska trgovina. V nje
ne velike zaloge se je stekala nadprodukcija naših kra
jev in od tukaj se je razlivala cepljena in okusu pri
merna kot precej enoten tip — v severne dežele stare 
monarhije, kakor pravi gospod Skalickv v svoji raz
pravi: »pred vojno sta bila v Češki razširjena samo dva 
vinska tipa in sicer belo avstrijsko in temnorudeče 

Rob. Košar. 
Znano je, da smo pred preobratom izvažali naj

več vina, v dosedanje nevinorodne dežele Nemške Av
strije. Nemški krčmarji so imeli z nami celo osebne sti
ke in posečali so naše vinogradnike leto za letom ter 

Izvoz naših vin, 



ogrsko vino. Oba tipa sta bila rezultat rezanja (cep
ljenja) vina, ki so se osobito izvajala od dunajskih 
trgovcev in se je pri tem skrbno gledalo na to, da se s 
cepljenjem ne zakrije preveč prvotni značaj avstrijskega 
in ogrskega vina. Na ta način so Avstrijci (tje smo spa
dali tudi mi Slovenci) našli vedno odjemalce za svoja 
kislasta vina. 

3. Ako bi s hoteli .mi Slovenci s pomočjo drugih 
jugoslovanskih vin, ali druge pokrajine s pomočjo na
ših kislastih vin zavojevati češki vinski trg, bi morali na 
podlagi sedanjih izkušenj doma izvršiti rezanje naših 
vin — materijala za to je v Jugoslaviji dovolj in dobi
ček bi ostal doma, kakor če izvažamo moko namesto 
zrnja — ali pa bi morali gledati, da se rezanje izvrši v 
čehoslovaški, »ako bi šlo res naše najvažnejše strem
ljenje za tem, da ne dovažamo naša vina v republiko 
preko Peste ali Dunaja.« 

4. Sedaj pa nastane važno vprašanje: Ali bi bilo to 
rezanje tehnično in s potrebno prakso, ki nam zasigura 
uspeh, v Jugoslaviji ali na Čehoslovaškem za sedaj že 
izvedljivo? Ne vem, ali skoraj bi rekel, da — ne! £ato 
mislim, da je bolje, da iščemo dotlej in paralelno s tem 
ciljem osamosvojitve, izgubljena, stara pota našega vin
skega izvoza v Nemško Avstrijo, dokler nimamo do
grajene sigurne in boljše kračnice v Čehoslovaško in v 
druge severne države. 

Vse izvstne misli, katere nam podaja gospod Ska
lickv v omenjenem članku glede izvoza naših vin na 
Čehoslovaško, moramo po mojem mnenju uporabiti 
najprej za izvoz naših vin v Nemško Avstrijo. » vVarum 
denn in die Ferne schweifen«. Vina žejna in k nam 
orientirana Nemška Avstrija čaka pred našim pragom! 
Zbudimo starega »Avstrijca« zopet k življenju s pomoč
jo naše trtne krvi in pustimo ga živeti, dokler ne bomo 
sposobni, da ga nadomestimo z — jugoslovanskim 
tipom. 

Orientirajm© se hitro, kajti Italijani, Francozi in 
Španci delajo z vso močjo, da izpodrinejo starega »Av
strijca«, ki bo morda kmalu izginil na severnem trgu v 
našo škodo, ako mu ne pripomoremo zopet k življenju 
v našo korist.« 

.* * * 
Te misli sem izrazil pred tremi leti in še danes sto

j im na istem stališču, akoravno se je položaj naših vin 
zelo poslabšal, ker so prišle na stari teritorij prejšnjega 
gospodarstva nove vinske velesile: Italija, Francija in 
Španija. 

Bodočnost našega vinskega izvoza leži proti — se
veru: Nem. Avstrija, Čehoslovaška, Poljska, Rusija. — 
Treba je nove orientacije z ozirom na novi položaj na
šega vinskega trga, ki se je osamosvojil ter postal sa
mostojen. Naša vina morajo začeti konkurirati s sve
tovnim vinskim trgom. In čimdalje bomo odlašali, tem 
težja bo konkurenca, ker se bo »okus« vinskih odje
malcev v Avstriji in Čehoslovaški polagoma prilagodil 
italijanskim in drugim vinom. Povdarjam, da si Nem
ška Avstrija še želi naših kislastih vin, in da italijanski 
uvoz danes še ne prija nemškemu in češkemu jeziku, 
toda kako dolgo šte? 


